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Bilag nr. X: Notat med behandling af høringssvar
Planforslagene til lokalplan nr. 490 for frilandsgartneriet DanRoorts ved Tange samt forslag til tillæg nr. 11 til Kommuneplan 2017 
- 2029

Planforslagene har været i offentlig høring fra den 21. december 2017 til den 14. februar 2018.

Der er kommet 9 høringssvar fra:

Nr. Part/Navn (Indskrives fortløbende) Adresse Postnr. og by Mailadresse
(1) Kirsten Krogh Hansen & Karsten 

Hanen
Nørrehedevej 12 8850 Bjerringbro kikah@mail.dk

(2) Svend-Erik Lund R. (Gang i Tange) 
Lise Lykke (Tange Borgerforening)

sel@fibermail.dk

(3)* Mette & Søren Aborg Tange Søvej 35 8850 Bjerringbro
(4)* Kim & Dorte Troelsen Tange Søvej 37 8850 Bjerringbro
(5)* Lis Møller Tange Søvej 39 8850 Bjerringbro
(6)* Bent & Karen Larsen Tange Søvej 41 8850 Bjerringbro
(7)* Svend Aage & Ingelise Nedergaard Tange Søvej 45 8850 Bjerringbro
(8)** Peder Poulsen Hostrupgade 37 8600 Silkeborg peder.poulsen@mail.tele.dk
(9) Jørgen Due Tange Søvej 31 8850 Bjerringbro joergendu@post.tele.dk

* Indsigelsen er indsendt i 5 eksemplarer med forskellige 5 forskellige afsendere. Så selvom indholdet er det samme i alle 5 eksemplarer, er de registreret som 5 
forskellige indsigelser. I den videre vurdering nedenfor vil de dog vil de behandlet samlet som indsigelse (3-7)    
** Indsigelsen er indsendt af advokat Peder Poulsen og underskrevet af beboerne fra Tange Søvej 41 og 43.

Resume af høringssvarene ses af skemaet på næste side. Heraf fremgår desuden forvaltningens bemærkninger og Byrådets svar på, om høringssvarene kan 
imødekommes, delvist imødekommes, ikke imødekommes eller at de ikke giver anledning til ændringer i planforslagene.
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Emne Underemne Resumé Forvaltningens bemærkninger Byrådets svar
Angivne trafik 
tal

 (1), (3-7), (8) og (9) mener ikke, at de trafikal 
der angives i lokalplanforslaget, vedrørende 
den nuværende trafiksituation, er retvisende.

(3-7) og (9) påpeger at forkerte tal 
vedrørende den nuværende trafikale situation 
også gør de estimerede tal for fremtidens 
trafik upålidelige. 
  Det menes ligefrem at de fremtidige 
trafikestimater allerede er overskredet før en 
udvidelse.

(3-7) og (9) påpeger desuden at der bør 
udarbejdes en trafiktælling, der bevirker at en 
beslutning kan træffes på et faktuelt 
grundlag.

På baggrund af indsigelserne har forvaltningen bedt 
virksomheden om en mere udførlig redegørelse for de 
angivne trafik tal. 

Virksomheden har fremsendt en redegørelse som 
fremgår af bilag 1. Redegørelsen viser, at den 
nuværende mængde af til- og frakørsler pr. dag er:

- 14 stk. lastbiler
- 12 stk. traktorer
- 80 stk. personbiler 

Virksomheden har desuden påpeget at dette er et 
gennemsnit og, at der kan forekomme dage, hvor disse 
tal overskrides.

Af den seneste trafiktælling fra november 2013 fremgår 
det, at Tange Søvej over en uge, i gennemsnit, 
anvendes af 1.073 køretøjer pr. dag, hvoraf 44 er 
lastbiler og 12 er andre køretøjer (landbrugsmaskiner). 

Ved at holde tallene fra den seneste trafiktælling op 
imod tallene fra virksomhedens trafikredegørelse, 
fremgår det, at størstedelen af køretøjerne på Tange 
Søvej, ikke har noget med frilandsgartneriet at gøre. 

Forvaltningen har taget til efterretning, at der er behov 
for en ny trafiktælling og har bestilt nye tællinger i 
området, der vil blive gennemført i løbet af 2018. 

Desuden vil forvaltningen påpege at det ikke er muligt 
direkte at regulere trafikmængder i en lokalplan. 

Byrådet vurderer, at 
bemærkningerne 
vedrørende trafik tal, ikke 
giver anledning til 
ændringer i 
planforslagene.

A.
Trafikale 
forhold

Belastning af 
vejnettet

(1) påpeger at øget trafik til virksomheden vil 
medføre gener for andre trafikanter på Tange 
Søvej, Højbjerg Møllevej, Nørrehedevej, 
Husbondvej og Bjerringbrovej.

(1) påpeger at der gennem Tange er stor 

Der er allerede tung trafik gennem Tange, og det er 
rigtigt, at en udvidelse af denne virksomhed vil betyde 
øget tung trafik, men forvaltningen vurderer, at generne 
ikke bliver ret meget større end i dag. Der skal i en 
landsby som Tange også tages hensyn til den tunge 
erhvervstrafik til virksomhederne i byen og til 
landbrugskøretøjerne i området.

Belastningen af vejnettet 
vurderes ikke at blive 
påvirket væsentligt.

Byrådet vurderer, at 
bemærkningerne 
vedrørende belastningen 
af vejnettet, ikke giver 
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gennemkørsel af tung trafik, bl.a. forbi 
friskolen på Husbondvej og, at dette flere 
steder medvirker til utryghed og trafikalt kaos.

anledning til ændringer i 
planforslagene.

Indkørsel til 
virksomheden

(2) foreslår at der i stedet for, eller som 
supplement til, den nordlig hovedindkørsel, 
etableres en hovedindkørsel i syd. Det 
forslås, at en sydlig indkørsel skal løbe fra 
virksomheden langs skovkanten ned til 
Tange Sø Golf, og derfra ud til Tange Søvej 
(se illustration: rød streg på kortudsnit 
nedenfor) 

Det påpeges at denne løsning vil kunne 
fjerne gener for en del af boligerne langs 
Tange Søvej.

(3-7) og (9) Mener at den største 
trafikmængde kommer fra syd og en del 
landbrugsmaskiner også i dag anvender en 
ind- og udkørsel i syd. Der stilles derfor 
spørgsmålstegn ved om en nordlig 
hovedindkørsel er den rigtige løsning.

Forvaltningen anerkender, at en sydlig indkørsel vil 
kunne lede en del af den tunge trafik udenom en del af 
boligerne langs Tange Søvej.  Det er dog forvaltningens 
vurdering, at det vil være en dyr løsning at etablere en 
vej, der er god nok til at håndtere den tunge trafik.

Forvaltningen vurderer, at den nordlige indkørsel er en 
forbedring i forhold til den nuværende situation. Ved at 
etablere en ny hovedindkørsel mod nord, nedbringes 
støjniveauet i forbindelse med nedbremsning og 
acceleration af de tunge køretøjer ud for boligerne langs 
Tange Søvej.  

Da en nordlig løsning allerede vil bidrage til at nedbringe 
gener fra tunge køretøjer, vurderer forvaltningen ikke, at 
effekten af en sydlig indkørsel vil være tilstrækkelig til at 
opveje de økonomiske omkostninger.

Byrådet har besluttet, at 
bemærkningen ikke 
imødekommes.
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Trafiksikkerhe
d

(1) opfordrer kommunen til at lave en 
vurdering af trafiksikkerheden i 
Tangeområdet, og foreslår at der etableres 
chikaner og/eller vejbump igennem Tange 
samt vægtgrænser for trafikken.

(1) påpeger at der er udfordringer i forhold til 
at Tange Søvej der som eneste vestlig vej 
lang Tange sø, også anvendes af mange 
cyklister, løbere og vandrere. (1) mener i 
denne sammenhæng at der bør anlægges en 
cykel- og gangsti lang Tange Søvej.

(3-7) og (9) foreslår at de opstilles 
hastighedsbegrænsende skiltning op på 
Tange Søvej (60 km/t).

Der er for få år siden lavet forbedringer af 
trafiksikkerheden i Tange, og forvaltningen vurderer, at 
det er begrænset, hvad der bør laves yderligere. 
Forvaltningen tager dog bemærkningerne til efterretning 
og vil igangsætte en ny undersøgelse af de 
trafikmæssige sikkerhedsforhold i Tange. 

Ønskerne om stianlæg medtages på listen over 
kommunens stiønsker, og indgår i den årlige prioritering.

Der findes allerede hastighedsbegrænsende skilte langs 
Tange Søvej, der fastsætter fartgrænsen til 60 km/t. 
Forvaltningen vil sammen med politiet undersøge om 
der er mulighed for en bedre skiltning og evt. at 
nedsætte fartgrænsen yderligere til 50 km/t.

De af bemærkningerne 
foreslåede initiativer, 
ligger udenfor 
lokalplanområdet, og vil 
derfor ikke kunne 
reguleres direkte i 
lokalplanen. 

Byrådet vurderer, at 
bemærkningerne, 
vedrørende 
trafiksikkerhed, ikke giver 
anledning til ændringer i 
planforslagene.

Beskyttelsesv
ærdige 
interesser

(8) mener ikke at lokalplanforslaget i 
tilstrækkelig grad tilgodeser de nærtliggende 
skov- og sø arealer.

(8) mener at ovenstående forhold ved 
medfører en væsentlig værdiforringelse af 
boligerne på den modsatte side af Tange 
Søvej.

Søer der har en vandflade på over 3 ha har en 
søbeskyttelseslinje på 150 m, hvilket gør sig gældende 
for Tange Sø. Inden for denne zone er det ikke tilladt at 
ændre terrænet, bygge eller plante. Lokalplanområdet er 
dog ikke omfattet af denne zone.

Forvaltningen har udarbejdet en screening for miljø- og 
sundhedskonsekvenser, og vurderer ikke at en 
udvidelse af virksomheden, vil have en negativ 
miljøpåvirkning.

Byrådet vurderer, at 
bemærkningerne ikke 
giver anledning til 
ændringer i 
planforslagene.

B.
Miljøbesky
ttelse

Støj (3-7) gør indsigelser mod placeringen af den 
nye lagerhal, da de mener at støj herfra vil 
blive reflekteret ind på den eksisterende 
bygning og blive tilbagekastet henover 
støjvoldene.
    Tilmed ønsker de at den foretagne 
støjberegning suppleres med en faktisk 
støjmåling. 

(8) påpeger at en udvidelse af virksomheden 

De udførte støjmålinger/beregninger er udført så de 
tager hensyn til evt. refleksioner fra bygninger. Dvs. at 
refleksionernes støjbidrag er medregnet, og voldens 
højde er udregnet, så støjgrænseværdierne kan 
overholdes ved naboerne. 

De enkelte støjkilder på virksomheder er blevet målt og 
anvendes i beregningerne. En evt. måling af støjen ovre 
ved naboerne vil medføre en større usikkerhed på 
resultaterne på grund af baggrundsstøjen samt 

Der er udarbejdet en 
støjrapport, der viser at 
virksomheden overholder 
Miljøstyrelsens 
vejledende støjkrav.

Byrådet vurderer, at 
bemærkningerne 
vedrørende støj, ikke 
giver anledning til 
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vil medføre øget støjbelastning og øget 
forureningsrisiko.

variationerne i driften.

Udvidelsen vil ikke medføre en øget støjbelastning, idet 
eksisterende støjkilder støjdæmpes, der etableres 
yderligere støjafskærmning til dæmpning af ny støj, og 
indkørselsvejene ændres. 

ændringer i 
planforslagene.

 

Trafikstøj (1), (3-7), (8) og (9) påpeger at den øgede 
trafikmængde vil medvirke til støjgener for 
omgivelserne.

(3-7) påpeger også at den udarbejdede 
støjrapport er upålidelig, når den baseres på 
forkerte trafik tal.

Intern trafik er indeholdt i beregningerne fra 
støjrapporten og støjgrænser overholdes.

Støjrapporten tager udgangspunkt i 25 daglige traktorer 
og 50 daglige lastbiler, hvilket forvaltning vurderer at 
være et realistisk estimat for fremtiden.

Byrådet vurderer, at 
bemærkningerne ikke 
giver anledning til 
ændringer i 
planforslagene.

VVM (8) mener der bør udarbejdes en VVM 
undersøgelse, der kan danne grundlag for 
Byrådet beslutning.

I bilag 1 og 2 i lov om Bekendtgørelse af lov om 
miljøvurdering af planer og programmer og af konkrete 
projekter (VVM), fremgår hvilke projekter, der er omfattet 
af VVM pligt. Forvaltningen vurderer at denne type 
virksomhed ikke er omfattet kravet om 
miljøkonsekvensvurdering (VVM).

Byrådet vurderer, at 
bemærkningerne ikke 
giver anledning til 
ændringer i 
planforslagene.

C.
Naturbesk
yttelse

Grundvand/ 
Spildevand

(3-7) Mener at virksomhedens 
udspredningstilladelse er skyld i et stigende 
grundvandsniveau i området, der bevirker 
problemer med oversvømmelse af, 
indkørsler, marker, veje og haver m.m. samt 
med afløbsproblemer fra faskiner og 
nedsivningsanlæg.
   Det påpeges at en realisering af LP 490 vil 
forstærke problemet med stigende 
grundvand.

(3-7) opstiller i relation til ovenstående et 
ønske om:

- et forslag til løsning af problemerne 
fx i form af offentlig kloak

- En analyse af dræning og kloakering 
i forhold til virksomhedens marker og 
naboens grunde

- Stillingtagen til udgifterne til 
etablering af kloakering og dræning.

Udsprinkling af virksomhedens vaskevand sker efter 
anmeldelse med udgangspunkt i den såkaldte 
Slambekendtgørelse. Såfremt bekendtgørelsens krav er 
opfyldt, er det lovlig at udbringe vaskevandet på 
landbrugsjord. 

Forvaltningen har dog vurderet, at det er 
uhensigtsmæssigt, at der udbringes vaskevand på mark 
nr. 102-0 (se kortudsnittet nedenfor):

Byrådet vurderer, at 
bemærkningerne, 
vedrørende grundvand 
og spildevand ikke giver 
anledning til ændringer i 
planforslagene.
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Derfor har forvaltningen lavet en aftale med 
virksomheden om ikke at anvende dette markareal til at 
udbringe vaskevand i fremtiden. Virksomhedens 
bekræftelse på denne aftale er vedlagt som bilag 2.

Med hensyn til kloakering af området forudsætter det, at 
området optages i spildevandsplanen. Når et område er 
optaget i spildevandsplanen, etablerer Energi Viborg 
Vand A/S (spildevandsforsyningen) fælles kloaksystem i 
området. Grundejer skal efterfølgende betale 
tilslutningsbidrag samt afholde udgifter til omlægning af 
kloaksystem på egen grund.

Viborg Kommune vil i samarbejde med Energi Viborg 
Vand A/S igangsætte undersøgelse, for at få afklaret 
nuværende spildevandsforhold samt mulighederne for 
tilslutning af omkringliggende ejendomme til kloak. 
Afhængig af resultaterne af undersøgelsen samt dialog 
med berørte grundejere vil Viborg Kommune tage stilling 
til, om der er grundlag for at optage området i 
spildevandsplanen. 

Problemstillingerne vedrørende håndtering af vaskevand 
og spildevand reguleres ikke direkte i hverken 
lokalplaner eller kommuneplaner.

Natura2000 (8) mener ikke at den planlagte anvendelse Der er henholdsvis ca. 5 km og 7 km til de to nærmeste Planerne vurderes ikke at 

Nr. 102-0
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for området tilgodeser natur-2000 
forskrifterne.

Natura 2000-områder nr. N34 Brandstrup Mose og N45 
Gudenå og Gjern Bakker. Med udgangspunkt i det og at 
arealerne i dag primært er opdyrkede arealer vurderes 
bevaringsstatus for udpegningsgrundlag i disse Natura 
2000-områder i Natura 2000-netværket som helhed ikke 
at blive påvirket af planforslaget.

påvirke 
omkringlæggende Natura 
2000-områder.

Byrådet vurderer, at 
bemærkningen ikke giver 
anledning til ændringer i 
planforslagene.

D.
Udvidelses
tilladelse

(8) Opfordre Kommunen til at meddele afslag 
til virksomhedens udbygningsplaner grundet 
gene for lokalbefolkningen og skade på 
miljøet.

(8) opfordre desuden kommunen til at 
overveje om der bør foretages en flytning af 
erhvervsvirksomheden.

Forvaltningen har som del af planlægningen udarbejdet 
en miljøvurdering. Det er forvaltningens samlede 
vurdering, at en realisering af lokalplanforslaget ikke vil 
få en væsentlig indvirkning på det omkringliggende 
miljø.

Byrådet vurderer, at 
bemærkningen ikke giver 
anledning til ændringer i 
planforslagene.
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BILAG 1
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BILAG 2


